
 

 
 

 

ZÁPIS Z JEDNÁNÍ  
VALNÉ HROMADY SVAZU PRŮMYSLU A DOPRAVY ČESKÉ REPUBLIKY 
DNE 19. LISTOPADU 2024 OD 13.00 HODIN 

Místo konání: Auditorium Fragner společnosti Zentiva  

Přítomni a omluveni: dle prezenční listiny 

1) ZAHÁJENÍ 

Jednání valné hromady Svazu průmyslu a dopravy České republiky (dále také „SP ČR“ nebo „Svaz“) 
zahájil Daniel Urban, generální ředitel Svazu.  

Valnou hromadu tvořilo podle Stanov SP ČR 77 delegátů, 34 delegátů kolektivních členů a 
43 delegátů individuálních členů. Podle prezence bylo v době zahájení přítomno 59 delegátů, valná 
hromada byla usnášeníschopná.  

Valná hromada se konala za laskavé podpory společnosti Zentiva. Boris Sananes, Head CZ Zentiva, 
přivítal delegáty v prostorách Zentivy, v krátké prezentaci seznámil s historií firmy a představil 
dnešní Zentivu. 

V úvodu na valné hromadě přivítal delegáty také prezident SP ČR Jan Rafaj. 

2) VOLBA ORGÁNŮ VALNÉ HROMADY A SCHVÁLENÍ PROGRAMU VALNÉ HROMADY 

Představenstvo SP ČR navrhlo valné hromadě složení komisí, ověřovatele zápisu a předsedajícího 
valné hromady: 

Mandátová komise: Jitka Hlaváčková, Ernest Ištvánfy, Jan Prokš 

Návrhová komise: Bohuslav Čížek, František Chaloupecký, Bohdan Wojnar 

Ověřovatelé zápisu: Zuzana Krejčiříková, Zdeněk Liška 

Předsedající valné hromady: Zdeněk Musil 

Závěr:  Valná hromada Svazu průmyslu a dopravy České republiky zvolila všemi přítomnými hlasy 
složení mandátové a návrhové komise, dva ověřovatele zápisu a schválila předsedajícím 
valné hromady Zdeňka Musila. 

Předsedající valné hromady seznámil s návrhem programu jednání valné hromady: 

1) Zahájení 
2) Volba orgánů valné hromady a schválení programu valné hromady 
3) Programové prohlášení SP ČR na rok 2025 
4) Zpráva dozorčí rady SP ČR 
5) Platební řád SP ČR 
6) Rozpočet SP ČR na rok 2025 
7) Kalendář akcí SP ČR v roce 2025 
8) Usnesení 

Závěr:  Valná hromada Svazu průmyslu a dopravy České republiky schválila všemi přítomnými 
hlasy navržený program jednání.  

3) PROGRAMOVÉ PROHLÁŠENÍ SP ČR NA ROK 2025 

Před vystoupením prezidenta SP ČR Jana Rafaje si účastníci valné hromady prostřednictvím videa 
připomněli letošní Sněm a účast Svazu na Mezinárodním strojírenském veletrhu v Brně.  
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V úvodu svého vystoupení prezident SP ČR Jan Rafaj shrnul současné dění ve světové ekonomice, 
která spolu s volbami do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR ovlivní českou ekonomiku v první 
polovině roku 2025, a uvedl, že řešením jsou inovace, inovace, inovace a spolupráce.  

Mario Draghi ve své zprávě k budoucnosti evropské konkurenceschopnosti analyzoval příčiny 
zaostávání Evropy a definoval 5 základních problémů evropské ekonomiky: 

 jsme nejotevřenější, 

 jsme nejvíce závislí, 

 máme nejvyšší ceny energie, 

 v nových technologiích výrazně zaostáváme, 

 jsme nejméně připraveni se bránit. 

Navrhl jejich řešení: 

 překonání inovační propasti s USA a Čínou, 

 společný plán dekarbonizace při udržení konkurenceschopnosti – prioritou je snížení cen 
energií, 

 posílení trhu práce dostatečně kompetentními lidmi, 

 maximalizovat digitalizaci včetně využití potenciálu AI a kvanta, 

 zvýšení bezpečnosti a snížení závislostí. 

Definoval jejich financování. 

V ČR máme po 20 letech novou Hospodářskou strategii, která stojí na principech definovaných  ve 
Vizi hospodářské politiky SP ČR, kterou Svaz představil na minulé valné hromadě. Nyní bude ale 
nutné ji začít naplňovat.  

Přes obrovské úsilí Svazu poplatky za obnovitelné zdroje energie v r. 2024 vzrostly, ale díky Svazu 
nebyl nárůst tak dramatický. V letošním roce jsme očekávali rozhodnutí ERÚ, které by mohlo pro 
celou řadu firem znamenat pro rok 2025 drobné snížení, případně ponechání cen ve výši roku 2024. 
SP ČR chce, aby v ČR bylo předvídatelné podnikatelské prostředí. 

Tato vláda rozhodla o tendru na Dukovany. Jestliže na jaře se podepíše kontrakt a v té době 
nebudou mít české firmy vytvořené provázání vztahů s dodavatelem, může se stát, že dodavatelský 
řetězec bude již uzavřený.  

Dalším problémem, se kterým se bude muset vláda vypořádat, je povodňová situace. Celá řada 
firem je stále zatopených a mají překážky v podnikání. Největší překážkou je nenotifikovaná pomoc 
velkým firmám.  

Revize Green Deal je jedno z nejvýznamnějších témat, kterým se bude prezident Rafaj věnovat 
v roce 2025. SP ČR připravil svoji revizi Green Dealu a bude ji prezentovat v Bruselu. Již jsme 
aktivovali evropské zaměstnavatelské svazy, které mají zájem vytvářet společnou pozici. 

VaVaI – je dobré, že stát navyšuje investice do aplikovaného výzkumu, ale přes 35 mld. Kč alokuje 
stále pro základní výzkum. 

Chybí dotažení duálního systému. Máme příslib ministra školství, že návrh prosadí. 

České republice chybí zdravotní reforma, což ohrožuje zaměstnavatele.  

Na druhou stranu tato vláda investuje do projektů a pokračuje v přípravě dalších strategických 
projektů, zjednodušila stavební legislativu, dokázala rozhodnout o jádru a udělala velmi 
nepopulární důchodovou reformu.  

Závěrem svého vystoupení popřál J. Rafaj firmám úspěšný byznys, mnoho sil ke zdolávání překážek 
a ujistil členy, že se těší na spolupráci.  

Vzhledem k tomu, že k předloženému návrhu Programového prohlášení nebyly vzneseny 
připomínky, ani návrhy na doplnění vyzval předsedající valné hromady k hlasování o návrhu 
Programového prohlášení SP ČR na rok 2025. 

Hlasování o návrhu Programového prohlášení SP ČR na rok 2025 se zúčastnilo 61 delegátů. Pro 
hlasovalo: 61 delegátů, proti: 0, zdrželo se: 0. 
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Závěr: Valná hromada Svazu průmyslu a dopravy ČR schválila Programové prohlášení Svazu 
průmyslu a dopravy ČR na rok 2025. 

4) ZPRÁVA DOZORČÍ RADY SP ČR 

Delegáti obdrželi zprávu dozorčí rady v tištěné podobě u prezence. V krátkém komentáři ke zprávě 
Zdeněk Musil, předseda dozorčí rady SP ČR, informoval: 

 Dozorčí rada pracovala v uplynulém období ve stejném složení a celkem se sešla na pěti 
prezenčních jednáních a jednou na mimořádném jednání formou telekonference.   

 Dozorčí rada se zabývala těmito klíčovými činnostmi: 

 Kontrolou plnění rozpočtu a výhledu na rok 2024  

Ekonomiku Svazu v letošním roce výrazně negativně ovlivnilo nerealizování veřejné 

zakázky ve výši 3,8 mil. Kč. Na druhou stranu velmi pozitivně je třeba hodnotit nárůst 

příjmů z příspěvků členů ve stejné výši. Hospodaření Svazu pozitivně ovlivnilo i zvýšení 

příjmů z misí, snížení provozních nákladů i využití vyšších úrokových sazeb ke zhodnocení 

volných finančních prostředků Svazu. Dozorčí rada očekává, že hospodaření Svazu za rok 

2024 skončí pravděpodobně v mírném přebytku, a konstatovala, že finanční rezervy Svazu 

jsou dostatečné a fungování Svazu není v krátkodobém výhledu ohroženo. 

 Schválením návrhu rozpočtu na r. 2025 

Návrh rozpočtu na rok 2025 byl předložen představenstvem Svazu jako deficitní 

s plánovanou ztrátou ve výši 950 tisíc Kč. Dozorčí rada ho projednala na mimořádném 

jednání s tím, že návrh schválila za podmínky schválení návrhu platebního řádu na rok 

2025 valnou hromadou. 

 Vývojem stavu členské základny a platební kázně členů 

V letošním roce došlo k výraznému zvýšení příjmu ze členských příspěvků. V roce 2024 (do 

termínu 21. 10. 2024 včetně) bylo přijato 22 nových individuálních členů, 1 kolektivní člen, 

3 pozorovatelé a 1 partner. Členství ukončilo 10 individuálních členů, 3 kolektivní členové, 

u 2 pozorovatelů uplynulo smluvené období a u 1 pozorovatele marně uplynula lhůta pro 

uzavření smlouvy. Vyloučeno bylo 5 individuálních členů. 

Dozorčí rada konstatovala, že platební kázeň členů je v letošním roce dobrá. Dozorčí rada 

opětovně doporučuje, aby pro plnění členských povinností nebyly představenstvem 

poskytovány výjimky. 

 Dozorčí rada neshledala žádné nedostatky ve fungování Svazu. 

Závěr: Valná hromada Svazu průmyslu a dopravy České republiky vzala na vědomí zprávu 
dozorčí rady. 

5) PLATEBNÍ ŘÁD SP ČR 

Generální ředitel SP ČR Daniel Urban uvedl, že platební řád úzce souvisí s rozpočtem Svazu. Proto 
ve svém vystoupení oba body spojí.  

Z důvodu nerealizované veřejné zakázky a propadu v projektových aktivitách byl začátkem roku 
2024 odhad ztráty v hospodaření letošního roku -4,12 mil. Kč. V průběhu roku jsme dosáhli 
výrazného zlepšení finanční situace díky kombinaci vyšších výnosů a nižších nákladů. Odhad 
hospodářského výsledku za 2024 v pol. října již ukazuje kladný výsledek hospodaření +243 tis. Kč. 

Rozpočet na rok 2025 ve variantě business-as-usual by znamenal ztrátu -8,267 mil. Kč, a to díky 
očekávanému dalšímu propadu ve výnosech z projektů a veřejných zakázek. Představenstvu byly 
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předloženy 2 návrhy deficitního rozpočtu na rok 2025. Představenstvo rozhodlo předložit valné 
hromadě ke schválení návrh rozpočtu se ztrátou -950 tis. Kč, který předpokládá schválení návrhu 
na mírné zvýšení členských příspěvků, snižuje počet FTEs o 4 a zahrnuje mimořádné výdaje na 
zavedení nových IT nástrojů jako je nový web a CRM a posílení komunikace v celkové výši 2,696 mil. 
Kč. Provozně je rozpočet navržen jako vyrovnaný. 

Inflace v minulých letech byla tak brutální, že nůžky se mezi inflací a růstem členských příspěvků 
velmi rozevírají a rozdíl činí nyní 16 %.  

Hlavní navrhované změny platebního řádu: 

 zvýšení příspěvkového koeficientu z vyměřovacího základu pro individuální členy na 0,085 %, 

 zaokrouhlení min./max. příspěvku pro individuální členy, 

 zvýšení příspěvku pro veřejné VŠ na 50 000 Kč, 

 zvýšení základního příspěvku pro kolektivní členy na 170 000 Kč a příspěvku za každého člena 
na 4 700 Kč. 

Vyšší příspěvky pomohou k lepšímu a efektivnějšímu fungování SP ČR. Potřebujeme zavést CRM a 
další IT nástroje, abychom zefektivnili interní procesy a mohli se lépe soustředit na tvorbu přidané 
hodnoty pro členy. Potřebujeme zlepšit (strategickou) komunikaci, být silnější v Poslanecké 
sněmovně, lépe prodávat naše úspěchy a postavit nový web. Mzdy na Svazu se musí více přiblížit 
mzdám v soukromém sektoru, jinak nedokážeme udržet ani přitáhnout talentované zaměstnance 
zvenku. 

Po vystoupení Daniela Urbana bylo jednání k tomuto bodu přerušeno a valná hromada přivítala 
ministra průmyslu a obchodu Lukáše Vlčka. 

Ministr Lukáš Vlček ve svém vystoupení připomněl návrhy zákonů projednávané v tomto týdnu 
v Poslanecké sněmovně, jako je návrh státního rozpočtu (ve 2. čtení) nebo lex OZE III (ve 3. čtení). 
Dále uvedl, že je třeba zpracovat jasnou metodiku k daňovým odpočtům na VaV a požádal o 
součinnost v otázce rozpočtového určení daní. Informoval, že bude nutné výrazně přenastavit 
program OP TAK a že MPO otevře v prosinci dotační program TWIST, který cílí na podporu rozvoje 
strategických technologií, především AI a kvanta. Značnou část svého vystoupení věnoval ministr 
Vlček jadernému tendru, investicím do přípravy na výstavbu a významu zapojení českých firem do 
projektu. Uvedl, že do příprav by mělo být téměř 100% zapojení českých firem. Ministr Vlček 
přislíbil firmám spolupráci na problémech, které je trápí. 

Diskuse s ministrem průmyslu a obchodu: 

 Jan Rafaj – před podpisem smlouvy s KHNP by mělo být jasné zapojení českých firem. Korejská 
strana by měla dát jasně najevo, že s českými firmami počítá, a měly by být zapojené už do 
projektových prací. České firmy by se měly začít také zapojovat do kontraktů, které má KHNP 
nasmlouvané a měl by se jim otevřít korejský trh.   
 L. Vlček – jak zapojení českých firem do projektu, tak i jejich vstup na korejský trh jsou 

předmětem jednání s korejskou stranou.  

 Milena Jabůrková – odvoláním vicepremiéra Bartoše došlo k naprostému zhroucení zájmu 
státu o digitální agendu. Podniky, aby mohly vyvíjet, vyvážet a využívat, budou potřebovat 
implementaci Aktu o umělé inteligenci. Naše aktivní role je i na evropské úrovni, kde 
potřebujeme prosazovat zájmy malých exportních ekonomik. Požádala o jasné ukotvení a 
koordinaci v digitální agendě.  
 Ministr Lukáš Vlček souhlasil s tím, že je to téma, kterému se musíme věnovat. 

 Radek Špicar požádal, aby se Česko-korejské podnikatelské fórum pořádalo pravidelně, 
minimálně jednou ročně. Dále uvedl, že po měsících našeho velmi intenzivního snažení, bude 
vláda na své schůzi 20. 11. 2024 schvalovat navýšení finančního objemu pro projekt Ukrajina, 
na pojištění vývozu českých výrobků na Ukrajinu, o dalších 300 mil Kč. Potřebujeme ale 
minimálně 1 mld. Kč. R. Špicar požádal ministra Vlčka, aby se při schvalování návrhu na schůzi 
vlády zasadil o jeho schválení. 
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 Ministr Lukáš Vlček přislíbil nejen hlasovat pro navýšení prostředků pro Ukrajinu, ale bude 
se snažit přesvědčit i případné odpůrce ve vládě. Česko-korejské podnikatelské fórum je 
na programu porady v rámci MPO. 

 Roman Heide (TŘINECKÉ ŽELEZÁRNY, a.s.) – postrádá ve vystoupení ministra Vlčka otázku cen 
energií, zejména jejich regulované složky. 
 Ministr Lukáš Vlček – vláda nemůže ovlivnit cenu silové energie, je ale možné ovlivnit cenu 

dalších složek energií. ERÚ by mělo ve svém cenovém rozhodnutí koncem listopadu 
stanovit, že se příspěvek za OZE v r. 2025 nebude navyšovat. Dále probíhají jednání o 
kompenzaci nepřímých nákladů. 

 Jan Rafaj – 18.11.2024 proběhla v Jeseníku diskuse s ministry vlády k potřebám pomoci firmám 
po povodních. MPO by mělo být ministerstvem, které v Bruselu požádá o notifikace pro 
poskytnutí bezúročných půjček pro velké firmy zasažené povodněmi.  

 Pavel Sobotka (Frentech Aerospace s.r.o.) – ceny energií podstatně snižují 
konkurenceschopnost českých firem, a navíc zahraniční firmy přeplácí zaměstnance. 

 Ministr Lukáš Vlček chápe otázku cen energií jako jednu z nejpalčivějších politických 
témat.  

 Ivo Červenka (Svaz strojírenské technologie) – doporučil, aby si vláda při jednání s Korejci 
dávala pozor, jaké subdodavatelské firmy si budou na tendr výstavby jádra vybírat. Připomněl 
jako příklad výstavbu výrobního závodu v Nošovicích firmou Hyundai. 

 Leo Doseděl (Svaz českých a moravských výrobních družstev) – na jednání tripartity vyzval 
minstr průmyslu a obchodu sociální partnery, aby se podíleli na implementačním plánu 
Hospodářské strategie ČR, který by měl být hotov do konce února. L. Doseděl se zeptal, v jakém 
stavu je implementační plán a jaký je další postup. 

 Ministr Lukáš Vlček přislíbil oslovit všechny relevantní partnery, aby se na 
implementačním plánu podíleli, a jednal také s opozicí, např. s K. Havlíčkem. Na tomto 
tématu musí být celospolečenská shoda, proto ho otevře 21.11.2024 na hospodářském 
výboru Poslanecké sněmovny. 

Z důvodu dalších pracovních povinností se po své reakci ministr průmyslu a obchodu Lukáš Vlček 
z dalšího jednání omluvil. Prezident SP ČR Jan Rafaj poděkoval ministrovi Vlčkovi za jeho vystoupení 
a diskusi na valné hromadě SP ČR a předal mu schválené Programové prohlášení SP ČR na rok 2025 
s žádostí, aby požadavky SP ČR v něm uvedené byly zohledněny v programového prohlášení, se 
kterým půjde koalice do voleb v příštím roce. 

Po diskusi s ministrem průmyslu a obchodu se valná hromada vrátila ke svému programu a 
předsedající vyzval k diskusi k platebnímu řádu: 

 Jan Prokš (Elektrotechnická asociace) se zeptal, zda Svaz bude navyšovat členské příspěvky na 
každé další valné hromadě, když v návrhu platebního řádu chybí inflační doložka. 

 Jan Rafaj nechce za svého mandátu už navrhovat změnu platebního řádu. Do budoucna 
bychom měli reagovat na nákladovou položku. 

 Martin Jurkovič – Asociace zemědělské a lesnické techniky – jaký je předpokládaný náklad na 
nové webové stránky a co by měly umět nového? 

 Daniel Urban reagoval, že v rozpočtu je na nové webové stránky alokováno 900 tis Kč. 
Slibujeme si od nich radikální oživení informací a chceme vytvořit funkční zákaznickou 
sekci pro členy. 

S ohledem na vyčerpání všech diskusních příspěvků vyzval předsedající valné hromady k hlasování 
o návrhu Platebního řádu SP ČR. 

Hlasování o návrhu Platebního řádu SP ČR se zúčastnilo 59 delegátů. Pro hlasovalo: 55 delegátů, 
proti: 1, zdrželi se hlasování: 3 delegáti. 
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Jan Rafaj a Daniel Urban vyjádřili poděkování za schválení platebního řádu.  

Závěr: Valná hromada Svazu průmyslu a dopravy ČR schválila Platební řád SP ČR s účinností 
od 1.1.2025.  

6) ROZPOČET SP ČR NA ROK 2025 

Vzhledem k tomu, že návrh rozpočtu na rok 2025 představil generální ředitel SP ČR D. Urban 
v předchozím bodě jednání a do diskuse se nepřihlásil žádný z účastníků valné hromady, vyzval 
předsedající valné hromady k hlasování o návrhu rozpočtu SP ČR na rok 2025. 

Hlasování o návrhu rozpočtu SP ČR na rok 2025 se zúčastnilo 59 delegátů. Pro hlasovalo: 
54 delegátů, proti: 0, zdrželo se hlasování: 5 delegátů. 

Závěr: Valná hromada Svazu průmyslu a dopravy ČR schválila rozpočet SP ČR na rok 2025. 

Účastníci valné hromady shlédli videomedailonek Jana Wiesnera, osobnosti oceněné na Sněmu SP ČR 
2024. J. Rafaj poděkoval J. Wiesnerovi za spolupráci a uvedl, že je naší inspirací a vzorem. 

7) KALENDÁŘ AKCÍ SP ČR V ROCE 2025 

Jan Rafaj seznámil s akcemi, které SP ČR plánuje uspořádat v roce 2025. 

 v lednu uspořádáme setkání s účastníky podnikatelských misí a v Bruselu představíme priority 
českého byznysu v EU. 

 na duben plánuje uspořádat konferenci Česko na křižovatce 3 a party pro členy SP ČR 

 v červnu zorganizujeme již tradiční konzultace s ekonomickými diplomaty  

 na srpen plánujeme Garden party 

 v září oceníme nejlepší projekty Ceny za Průmysl 4.0 

 v říjnu se uskuteční Sněm SP ČR 

Kormě těchto stěžejních akcí bude Svaz v průběhu roku organizovat Kluby se zajímavými hosty, 
tour prezidenta SP ČR po krajích, exkurze po členských firmách, zahraniční podnikatelské mise 
včetně návštěvy EXPO 2025, byznys fóra se zahraničními delegacemi a řadu dalších akcí. 

Závěr: Valná hromada vzala na vědomí kalendář akcí SP ČR v roce 2025. 

8) USNESENÍ 

S návrhem usnesení z jednání valné hromady seznámil valnou hromadu za návrhovou komisi 
Bohuslav Čížek. 

Vzhledem k tomu, že k přednesenému návrhu usnesení nebyly vzneseny připomínky, vyzval 
předsedající valné hromady ke schválení návrhu usnesení. 

Hlasování o návrhu Programového prohlášení SP ČR na rok 2025 se zúčastnilo 59 delegátů. Pro 
hlasovalo: 59 delegátů, proti: 0, zdrželo se: 0. 

Závěr: Valná hromada Svazu průmyslu a dopravy České republiky schválila usnesení z dnešního 
jednání. 

 
Zapsala: Petra Ježková 

Za správnost ověřovatelé zápisu: 

JUDr. Zuzana Krejčiříková 
Ing. Zdeněk Liška 


